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Finansministeren Folketingets Finansudvalg 

Christiansborg   

12. september 2014 

Svar på Finansudvalgets spørgsmål nr. 391 (Alm. del) af 20. 
august 2014 stillet efter ønske fra Benny Engelbrecht (S) 

Spørgsmål 391 

Ministeren bedes skønne, hvad det vil koste at oprette og drive et it-system, 

der adviserer hver enkelt borger via e-mail, når en offentlig myndighed tilgår 

oplysninger om borgeren lagret i offentlige registre så som sundhedsjournal, 

skattekort og straffeattest. Svaret bedes være oplyst i mio. kr. 

 

Svar 

For at kunne foretage et kvalificeret skøn af omkostningerne ved at udvikle, 
etablere og drive et it-system, der adviserer hver enkelt borger via e-mail, når en 
offentlig myndighed tilgår oplysninger om borgeren, er det nødvendigt at foretage 
en række mere omfattende analyser.  
 
Herunder vil det kræve en kortlægning af hvilke data, der anvendes i hvert enkelt 
system hos de kommunale, regionale og statslige myndigheder, der som led i deres 
sagsbehandling anvender personoplysninger og herunder hvordan disse systemer 
henter data fra offentlige registre samt omfanget af dette. Det skal endvidere 
analyseres, hvordan de enkelte systemer kan tilpasses, så de kan håndtere den 
ønskede advisering af borgeren. 
 
Det er Digitaliseringsstyrelsens vurdering, at en kvalificeret kortlægning af, 
hvordan og til hvilke omkostninger et sådant system kan etableres og drives, i sig 
selv vil være særdeles omkostningsfuldt.  
 
Det er således ikke muligt uden mere tilbundsgående analyser, at give et 
kvalificeret skøn for, hvad det vil koste at oprette og drive det efterspurgte it-
system.  
 
Det bemærkes i den forbindelse, at erfaringerne fra eksempelvis Sundhed.dk, hvor 
det er muligt for den enkelte borger at tilgå oplysninger om hvilke behandlere i 
sundhedsvæsenet, der foretager opslag i borgerens sundhedsdata på sundhed.dk, 
ikke kan overføres direkte. Det skyldes blandt andet, at løsningen er indarbejdet i 
forbindelse med udviklingen af systemet, og omkostningerne kan således ikke 
sammenlignes med situationer, hvor en lignende løsning skal udvikles til et 
system, som allerede er i drift. Der er desuden kun tale om en meget lille del af 
den samlede mængde af oplysninger om borgerne. 
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Med venlig hilsen 

 

 

Bjarne Corydon 
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